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Milé  kolégyné , milí  kolégové , milé  studéntky, milí  studénti, 

rá d bych tí mto dopisém réágovál ná problémátiku é-máilovy ch „microsoftí ch“ ádrés, 
souviséjí cí ch s péticí , o ktéré  jé r éc  ní ž é. Pr édém sé omlouvá m žá to, ž é toto psání  jé 
poné kud déls í . 

 

1. Petice a schůzka  

Vé str édu 26. 2. 2024 mi žá stupci studéntu  pr édáli pétici, jéjí mž  sté ž éjní m bodém byl 
protést proti žávédéní  povinnosti, áby „služ ébní “ pos tu odésí láli studénti vy hrádné  žé 
svy ch univéržitní ch ádrés tváru …@studént.cuni.cž, pr í pádné  ž ádrés …@mátfyž.cuni.cž.  

O éxisténci péticé jsém už  né jákou dobu vé dé l, i o tom, ž é mi budé pr édá ná prá vé  26. 2., 
v dén žásédá ní  Akádémické ho séná tu (AS) MFF UK. Zváž ovál jsém dokoncé, ž é dopis 
podobny  tomuto nápí s u jés té  pr éd oní m dátém, nákonéc jsém sé vs ák rožhodl 
„névysvé tlovát vé ci“ v pru bé hu podépisová ní  péticé, áby vs ichni podépisovátélé  prácováli 
sé stéjnou informácí  pr i rožhodová ní  ždá podépsát nébo né. 

Sé studénty žé Studéntské  komory ákádémické ho séná tu (SKAS) MFF UK  jsém sé nicmé né  
dohodl, ž é co néjdr í vé svolájí  bésédu, ná ktéré  sé potká m s té mi, ktér í  sé chté jí  o problé mu 
pobávit. Zá to jim dé kuji á dé kuji táké  Pávlu Zákour ilovi, návrhovátéli opátr éní , 
á proréktorovi UK pro IT, Tomá s i Skopálovi, ž é ná bésédu pr is li. Bésédá sé uskutéc nilá 
onoho 26. 2. v dobé  od 15:40 do ccá 17:50 v F1, poté  ná ni návážoválo žásédá ní  séná tu od 
18:00, kdé sé o problémáticé táké  némá lo mluvilo.  

Jé mi sympátické , když  né kdo stojí  o pr í mou komunikáci á chcé sé pobávit o jáké mkoli 
té mátu, byť by bylo sébékontrovéržné js í , á proto dé kuji táké  té m ccá 20 c i 30 osobá m, 
ktéré  té to mož nosti využ ily. Pr ižná m sé, ž é s ohlédém ná némálé  množ ství  podpisu  pod 
péticí  (pr és 600) jsém oc éká vál grilová ní  poné kud vé ts í m poc tém osob.  

 

2. Vydání opatření 

První  bod péticé konstátovál, ž é opátr éní  nébylo dostátéc né  projédná no (žmí né n byl AS 
MFF UK) á ž é studénti sé némé li mož nost k né mu vyjá dr it. Nédivil bych sé, kdyby prá vé  
toto konstátová ní  u né ktéry ch ž vá s vyvolálo chuť pétici podépsát, sá m bych to mož ná  ná 
žá kládé  tákto formulováné  vé ty uc inil. 

Pro u plnost mi tédy dovolté áléspon  téď vá s séžná mit sé vs émi kroky, ktéré  jsém pr éd 
vydá ní m žmí né né ho opátr éní  uc inil. Némyslí m to niják álibisticky, proto rovnou r í ká m, ž é 
návždory snážé opátr éní  projédnát sé vs émi rélévántní mi osobámi jsém pr écé jén 
poné kud podcenil komunikaci smé rém dovnitr  fákulty, mož ná  i v náivní  pr édstávé , ž é 
informácé projédná váné  ná gré mií ch s répréžéntátivní m slož éní m sé po fákulté  rožumné  
s í r í .  

Néjprvé chci podotknout, ž é Státut MFF UK védéní /dé kánovi néuklá dá , áby bylá opátr éní  
dé káná projédná vá ná ná ákádémické m séná tu, áni néjsou séná tém schválová ná. I pr ésto 
séná tu vé ts inou svá  opátr éní  pr édklá dá m, á to pr édévs í m pokud sé ty kájí  du léž ité  studijní  
nébo ékonomické  té mátiky s dopádém ná célou ákádémickou obéc.  

V tomto pr í pádé , tédy v pr í pádé  opátr éní , ktéré  sé ty ká  povinnosti vy hrádné  studéntu , 
jsém žvolil poné kud jinou strátégii: co sé ty c é žá stupcu  „žámé stnánécké ho tá borá“ 
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opátr éní  projédnálá (dvákrá t, néjprvé jáko idéovy  žá mé r dné 31. 10. 2024, poté  jáko ná vrh 
konkré tní ho žné ní  23. 1. 2025 tžv. Komisé pro informác ní  systé my á téchnologié (KIST) 
pod védéní m návrhovátélé opátr éní  dr. Zákour ilá. Slož éní  komisé lžé ží skát ná uvédéné m 
odkážu. V KIST jsou žástoupéni IT odborní ci žé vs éch sékcí  MFF UK. Projédná ní  tí mto 
gré miém mi pr is lo jáko projédná ní  vélmi du stojnou á po strá ncé odborné  i érudovánou 
répréžéntácí  žámé stnáncu .  

Co sé ty c é žá stupcu  studéntu , té m byl ná vrh opátr éní  céstou SKAS žpr í stupné n táké  
dvákrá t. Kolégium dé káná projédná válo ná vrh opátr éní  s mož ností  pr ipomí nková ní  vé 
dnéch 15. 1. 2025 á ná slédné  29. 1. 2025. V obou pr í pádéch byl projédná vá ní  pr í tomén 
žá stupcé SKAS, ktéry  byl ná KD pr ižvá n, téxt s áktuá lní m žné ní m byl k dispožici vž dy 
néjpoždé ji dén pr éd jédná ní m KD. Náví c, jés té  pr éd vydá ní m opátr éní , konkré tné  4. 2. 
2025 jsém sé v máilové  komunikáci s pr édsédou SKAS néchál ujistit, ž é principiá lní  
ná mitky proti vydá ní  opátr éní  ž jéjich strány néjsou.  

Jé potr ébá fé rové  r í ci, ž é SKAS mé l k opátr éní  tr i pr ipomí nky. Pr ipomí nku, ž é by sé 
podobná  povinnost mé lá ty kát rovnou i žámé stnáncu , jsém néákcéptovál; pr ipomí nku, ž é 
by v rá mci opátr éní  mé ly by t uvédény odkážy ná strá nky s kontákty á ná vody, jsém 
ákcéptovál; á konéc né  pož ádávék, áby bylo vs é dobr é sé studénty komuniková no, jsém, ják 
již  jsém žmí nil, poné kud podcénil. Stálo sé ták pr édévs í m pod vlivém ždé nážnác ény ch 
jédná ní , ktérá  probé hlá béžkonfliktné , á táké  c á stéc né  i ná žá kládé  informácé, ž é žávédéní  
jédnotny ch studéntsky ch émáilovy ch (microsoftí ch) ádrés jé studéntsky  projékt, 
iniciovány  studéntskou komorou (nikoli nás ého, álé) tžv „vélké ho séná tu“, tj. séná tu célé  
univéržity.  

Dá lé již  ná slédovály žná mé  kroky: 5. 2. 2025 bylo opátr éní  žvér éjné no, jého u c innost bylá 
nástávéná ná univéržitou návrž ény  žác á ték létní ho séméstru, tj. ná dátum 17. 2., á 6. 2. 
jsém ná vs éch ccá 3500 studéntsky ch ádrés rožéslál vysvé tlují cí  é-máil s odkážém ná 
žvér éjné né  opátr éní  s tí m, ž é tákovy to é-máil néposí lá m jáko obvyklé v dén u c innosti 
opátr éní , álé s jáky msi pr édstihém. 

 

3. Proč zrovna Microsoft a proč zrovna Matfyz a proč jsme do toho šli 

Pokud má m by t struc ny , ták Microsoft proto, ž é jdé o již  né kolik lét propágováné , smluvné  
podchycéné  á postupné  ná UK žává dé né  celouniverzitní r és éní  jédnotné ho 
komunikác ní ho prostr édí  v rá mci célé  UK. Toto r és éní  má  by t podlé plá nu UK postupné  
žávédéno ná vs éch fákultá ch.  

Proc  Matfyz a jeho studenti a zrovna k datu zahájení letního semestru 2024/25 jé poné kud 
déls í  pr í bé h. Ná žá kládé  jédná ní  ž lé tá 2024 (opé t s vé domí m SKAS) fákultá odpové dé lá 
kládné  ná dotáž réktorá tu, ž é ná žávédéní  á použ í vá ní  tákovy chto studéntsky ch  ádrés má  
v budoucnu žá jém. Ná slédné  bylo ná UK rožhodnuto, ž é tr i fákulty, á sicé FTVS, 2.LF á MFF, 
budou žár ážény do tžv. pilotního provozu pr échodu studéntské  komunikácé ná tyto 
ádrésy á ž é pilotní  provož budé spus té n sé žác á tkém létní ho séméstru, tj, k dátu 17. 2. 
2025.  

Proc  jsmé do toho s li c i pr ésné ji proc  jsmé tuto v té to chví li roli néodmí tli bylo védéno 
pr édévs í m ná žorém, ž é pokud máme být aktivním účastníkem, případně 
i moderátorem či arbitrem diskuse o zavádění tohoto druhu pošty na UK, měli 
bychom v tomto hrát roli aktivní, nejen roli pasivně přihlížejícího, ktéry  c éká , áž  
doráží  „pr í káž shorá“, ná ktéry  si pák s chutí  žánádá vá mé. 

https://www.mff.cuni.cz/cs/fakulta/organizacni-struktura/katedra/oddeleni?code=8191
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Souhlásí m, ž é pokud sé né co tákové ho žávédé, musí to rozumně fungovat i v pilotní  fá ži. 
To sé bohuž él né žcélá povédlo. U stáv vy poc étní  téchniky (U VT) UK nédoká žál žcélá 
béžchybné  pr épnout rožésí lá ní  poc ty žé SIS ná nové  studéntské  ádrésy – podlé my ch 
informácí  sé to ty kálo ási 139 ádrés, pr édévs í m žáhránic ní ch studéntu . Tákž é hnéd 
v první ch dnéch nové  nástávéné ho komunikác ní ho prostr édí  sé žnác ná  c á st pédágogu  
poty kálá s chybovy mi hlá s kámi pr i posí lá ní  pos ty žé SIS prá vé  ná tyto ádrésy. Mé  osobné  
to dosti mrží . Mys lénká pilotní ho provožu spoc í válá pr édévs í m v tom, ž é jého u kolém jé 
odchytát á idéá lné  odládit c i odstránit pr édévs í m chyby systé mové , ábychom sé mohli 
pr ésvé dc it, ždá systé m jé c i néní  v por á dku, á jé s kodá, když  jé ténto postup žátí ž én hnéd 
žpoc á tku lidsky mi chybámi. 

 

4. Centrální řešení 

V pru bé hu bésédy vs échny vy s é uvédéné  mys lénky žážné ly, jéjí  c á st sé vs ák soustr édilá 
táké  ná obécné js í  á vélmi du léž ity  problé m, á sicé problé m jédnotné ho komunikác ní ho 
prostr édí  ná MFF UK potáž mo ná UK jáko tákové m. 

Jáko požitivní  jsém vní mál skutéc nost, ž é i žé strány vé ts iny studéntu , ktér í  byli áutory c i 
vy žnámny mi žástá nci žmí né né  péticé á ktér í  sé pr is li do F1 nébo ná žásédá ní  séná tu, 
žážní válá shodá ná tom, ž é centrální (jednotné) řešení e-mailové korespondence na 
MFF UK, či dokonce na celé UK, je vítáno. To jé momént shody á jáko tákovy  jé vž dy 
du léž ity  v jáké koli diskusi.  

Ná c ém už  shodá népánoválá byl postoj, ktéry  jé mož no shrnout do vé ty „Jédnotné  r és éní  
áno, álé rožhodné  né Microsoft“. Já  osobné  néjsém né jáky  žá sádní  obdivovátél produktu  
té to firmy, snáž í m sé vs ák pr istoupit k célé  situáci prágmáticky: pokud sé UK rožhodlá, ž é 
toto jé r és éní  pro célou UK, má  pro mé  toto rožhodnutí  o né co vys s í  prioritu néž  ápriorní  
odmí tá ní  jédné  konkré tní  firmy. Chci vs ák žopákovát du léž itou požná mku, r éc énou vy s é: 
musí to fungovat néjén vé smyslu žá kládní ho už ivátélské ho komfortu, álé i vé smyslu 
spoléhlivosti á béžpéc nosti é-máilové ho provožu. Mimochodém, i proto jsém sé rožhodl 
sá m áktivné  „pod Microsoft“ v listopádu 2024 pr éjí t. Jé právdá, ž é pá r dnu  jsém si musél 
žvykát, ž wébovské ho rožhrání , ktéré  Outlook poskytujé, jsém nébyl niják náds én, á ž é 
jsém sé bá l, ž é migrácí  sé žtrátí  né ktérá  má  stárá  pos tá. To sé nás té stí  néstálo, vs éch ccá 
25 GB mnou násyslény ch konvéržácí  jsém nás él i nové m prostr édí  á désktopovy  Outlook 
i ándroidová  áppká splnily vs échno, co od émáilové  pos ty potr ébuji á co jsém nás él 
v prográméch použ í vány ch pr édtí m (Thundérbird…).  

 

5. Co dál? 

Jisté  vá s vs ák pr édévs í m žájí má  co sé stáné dá l. Ná žá kládé  vs éch vy s é uvédény ch u váh 
bych rá d pr édlož il ná slédují cí  séžnám kroku  (c á stéc né  už  jsém o nich hovor il i ná bésédé  
v F1, pováž uji vs ák žá dobré , áby byly sépsá ny): 

á) S ohlédém ná kontrovéržní  pr ijétí  žmí né né  povinnosti á táké  s ohlédém ná jisté  
téchnické  problé my, ktéré  žávédéní  ádrés …@studént.cuni.cž prová žélo, odložím 
po projednání na nejbližším kolegiu děkana účinnost čl. 3 odst. 2 opatření 
děkana 4/2025 na 1. 10. 2025. Známéná  to, ž é po žbyték ákádémické ho roku 
2024/2025 nebudou studenti povinni „služ ébní “ pos tu  ž té chto ádrés odésí lát. 
Pr ésto bych vs ák vélmi rá d požádal, aby tak pokud možno činili. Pokud má  by t 

https://www.mff.cuni.cz/cs/vnitrni-zalezitosti/predpisy/opatreni-dekana/opatreni-dekana-c-4-2025
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Mátfyž pilotní m prové r ovátélém spoléhlivosti té to komunikácé v célounivéržitní m 
mé r í tku, musí  by t dostátéc né  vélké  množ ství  komunikácé védéno tí mto žpu sobém. 
Jén ták budémé moci ná podžim vs é vyhodnotit á o nás ich žjis té ní ch pr í pádné  
informovát UK. O jáky chkoli problé méch s touto pos tou jé mož no psá t ná ádrésu 
officé365@mátfyž.cuni.cž, poc í tá m táké  s tí m, ž é ná konci žmí né né ho období  
pož á dá m SKAS o žorgánižová ní  vhodné  ánkéty. 
 
Odst. 1 žmí né né ho c lá nku (povinnost dostátéc né  c ásto univéržitní  schrá nku c í st) 
žu stá vá , á to pr édévs í m proto, ž é do ní  skutéc né  mohou chodit du léž ité  univéržitní  
informácé. Nicmé né , formá pr éposí lá ní  ž té to ádrésu ná ádrésu dlé vlástní  volby jé 
vhodny m vyhové ní m tomuto pož ádávku, jáko tomu bylo i dr í vé. 
 

b) Komisé „KIST“ jé pomé rné  répréžéntátivní m souborém IT žá stupcu  vs éch sékcí , 
mož ná  vs ák né vs éch ná žorovy ch skupin. Ná žásédá ní  Akádémické ho séná tu sé 
uká žálo, ž é jédní m ž odpu rcu  Microsoftí ho r és éní  jé shodou okolností  c lové k béž 
pochyby v IT érudovány , Mártin Márés  ž KAM. Pávél Zákour il sá m návrhl, áby na 
jednání o problematice e-mailů na KIST byl v budoucnu zván také Martin 
Mareš á jsém rá d, ž é Mártin souhlásil.  
 
I proto néní  souc á stí  tohoto mé ho psání  ž á dná  diskusé o odborny ch otá žká ch 
souviséjí cí ch s émáilovy m provožém. Néjsém odborní kém, néumí m réágovát ná to, 
proc  Yálé, Princéton, Stánford, MIT nébo CERN použ í vájí  pro svou pos tu prá vé  
Microsoft, áni proc  náopák né ktéré  né mécké  institucé ténto druh komunikácé 
nédoporuc ují . Chté l bych, áby sé o tom pobávili lidé , ktér í  problémáticé rožumé jí , 
á pokud žástupují  ru žné  ná žorové  proudy, tí m lé pé. Věřím, že budou schopni do 
podzimu dojít k nějakému závěru, který pro mě bude vodítkem jak 
postupovat dál. 
 

Asi némohu ná 100 % pr édém slí bit, ž é situácé budé nákonéc vyr és éná prá vé  jédní m žé 
tr í  žpu sobu, ná ktéry ch sé usnésli áutor i péticé. Vní má m pétic ní  prá vo jáko vélmi du léž ité  
á poc ét podpisu  pod tí mto „pru žkumém vér éjné ho mí né ní “ jáko vy žnámny . R í žéní  fákulty 
vs ák nému ž é probí hát ná žá kládé  vy slédku  vér éjné ho hlásová ní . Péticé upožornilá védéní  
á dé káná, ž é jé ždé problé m, ktéry  žnác ná  c á st fákultní  vér éjnosti vní má  jáko du léž ity  
á ná vrh jého r és éní  jáko kontrovéržní . Jé pák u lohou védéní  á dé káná sé diskusí m o vs éch 
mož ny ch r és éní ch tákové ho problé mu žnovu vá ž né  žáby vát. Odpové dnost žá nákonéc 
pr ijátá  r és éní  jé pák sámožr éjmé  pr édévs í m ná dé kánovi á já  sé té to odpové dnosti 
néžr í ká m, i když  sé c ásto opí rá m o ná žory lidí , ktér í  dáné  problémáticé rožumé jí  ví c néž  
já . 

 

Dé kuji vs ém, ktér í  mé li chuť á sí lu doc í st áž  sém. 

 

M. Rokytá 
Vá s  dé kán 
 
5. 3. 2025 

mailto:office365@matfyz.cuni.cz
https://www.mff.cuni.cz/cs/fakulta/organizacni-struktura/katedra/oddeleni?code=8191

